
Només néixer la María Jesús Navar-
ro ja no s’ajustava als motlles que la 
societat marcava, i tot perquè tenia un 
cos intersexual. Durant més de trenta 
anys va haver de lluitar amb el vent en 
contra d’institucions com la família, 
l’administració, l’escola i la sanitat. 
Una lluita per arribar a ser qui és avui 
dia i qui sempre ha estat: una dona. 
Poques persones pateixen tant de re-
buig al nostre món com aquelles que 
no encaixen als paràmetres masculí / 
femení. Aquesta entrevista és el testi-
moni d’una persona que amb valentia 
i decisió va fer front a tres dècades 
d’hostilitat i se’n va sortir.  

Des d’aleshores pot concentrar tota la 
seva energia, que és molta, a la defen-
sa dels animals.

Sempre havia tingut clar que no 
s’identificava amb el rol de noi que 
li volien adjudicar, però el desconei-
xement sobre el seu cas era enorme. 
Sobre la instersexualitat o també 
anomenat hermafroditisme, no se’n 
parlava de manera oberta ni sana 
enlloc. Els referents LGTBI+ als pro-
ductes culturals com ara la literatura, 
la televisió o el cinema, eren pràc-
ticament inexistents: “La primera 
vegada que vaig veure una persona 
transsexual va ser la Carla Antonelli, a 
finals dels anys 70. La seva foto era en 
una revista pornogràfica. Abans no hi 
havia referents. Et pensaves que eres 
l’única persona al món a ser diferent, 
i això pesa molt. Avui dia, per sort, hi 
ha molta més visibilitat i empatia”.

La María Jesús va néixer a finals 
dels anys 60 a Tomelloso –un petit 
poble de Castella la Manxa famós per 
la seva ingent producció de vins– amb 
els òrgans sexuals no desenvolupats, 
concretament amb síndrome mixta 

d’intersexualitat per agenèsia gonadal, 
origniat genèticament per un cromoso-
ma X de més, una trisomia XXY.  Però 
al 1968 les famílies no tenien informa-
ció sobre aquesta realitat: “La meva 
mare em deia que no tenia testicles, 
que tenia com un moc de gall dindi, 
pensava que quan fos gran ja em sor-
tiria la cueta. Li feia vergonya anar al 
metge a dir-li “el meu fill no té les coses 
com hauria de tenir-les”. No m’hi va 
portar per temor, per por, per aquella 
educació de les dones d’abans, que han 
viscut cohibides. No li ho puc retreure 
a ella, no en sabia res, no tenia cap in-
formació. La mare sempre em va recol-
zar, però a l’ombra i d’amagat del meu 
pare, que va morir sense haver-me fet 
cap petó en tota la seva vida”.

El pare de la María Jesús no hi era 
en el moment del part, així que el seu 
avi –amb un dubtós assesorament 
mèdic– va decidir inscriure-la com 
a nen sota el nom de Benito Jesús: 
“Aquella decisió del meu avi em va 
marcar. Podria haver tingut una vida 
completament normal, però vaig trigar 
més de 30 anys a sentir-me la dona 
que jo realment era: tres operacions, 
processos administratius per canvi-
ar els meus documents. I, sobretot, 
milers d’insults i de maltractaments 
pel fet de voler ser jo mateixa. A la 
meva família, el meu pare em rebut-
java i em maltractava constantment. 
Amb 13 anys vaig anar-me’n tota sola 
a l’endocrí. Només els meus oncles de 

Terrassa em van recolzar i acompa-
nyar al metge a Barcelona. A l’escola 
vaig patir molt de bullying. Vaig tenir 
una infància molt dura, però m’ha ser-
vit per fer-me més forta i afirmar-me a 
mi mateixa i al món que sóc una dona 
i em dic Maria Jesús”.

I certament es va fer forta. No va 
ser fins que va complir la majoria 
d’edat, al 1986, que es va poder realit-
zar la seva operació de reassignació 
de sexe. Feia anys que ho volia fer. En 
moltes ocasions havia demanat als 
seus pares que signessin els papers, 
però el seu pare es negava a signar el 
consentiment: “Per a ser un home, 
el què vulguis. Per a ser una dona, 
res!” li deia el seu progenitor. Un cop 
realitzada la intevenció, va començar 
un llarg procés administratiu i judicial 
per a canviar el seu nom i sexe als do-
cuments legals. Tenia 35 anys quan fi-
nalment ho va aconseguir. Anys abans 
s’havia casat amb un home més gran 
que ella –curiosamentper l’Església, 
amb algunes modificacions casola-
nes a la seva documentació– però 
reconeix que ho va fer perquè neces-
sitava marxar de casa i potser perquè 
buscava una figura paterna. Aquell 
matrimoni no va funcionar, al cap de 
poc va divorciar-se i va començar a 
viure amb independència. Va realitzar 
diferents feines com a model i extra a 
la televisió a Madrid, i temps després 
va tornar al seu poble, a on encara viu, 
treballa i col·labora incansablement 
en tasques culturals i de protecció i 
defensa dels animals.

També va haver de continuar rea-
litzant-se més intervencions quirúrgi-
ques. En les primeres dues operacions 
“El metge –un especialista en urolo-
gia que intueixo que no tenia gaires 
coneixements en reassignacions de 

sexe– em va tallar el micropenis que 
jo tenia i només es va assegurar que 
tingués un orifici a través del qual un 
home pogués penetrar-me, però mai 
em va preguntar si jo sentia plaer. 
Anys després vaig haver de vendre’m 
el meu pis per realitzar-me una opera-
ció privada molt costosa a Barcelona 
que em garantís tenir un clítoris, com 
qualsevol dona, i ara sí, sentir el plaer 
que mai havia pogut experimentar. 

Des d’aquell moment vaig començar a 
ser feliç i vaig dedicar-me a pensar en 
altres coses, com en la protecció dels 
animals al poble a on visc”.

La María Jesús no oblida tota la 
injustícia de què des de ben petita va 
ser objecte. A l’escola la deixaven sortir 

abans a l’hora del pati per anar-se’n a 
casa seva i no patir les agressions ver-
bals i físiques dels companys. A vega-
des també es refugiava a la biblioteca, 
allà buscava informació per esbrinar 
qui i com era ella als llibres d’anatomia 
i biologia: “Oficialment jo era un nen 
però sabia que no ho era, volia saber 
què em passava. Un dia vaig trobar 
l’apartat “Hermafroditismo y estados 
de intersexualidad” i vaig començar a 
entendre moltes coses. Anys després 
vaig treure matrícula d’honor escrivint 
un treball sobre aquest tema per a 
l’assignatura de ciències naturals”. La 
intolerància i l’hostilitat del seu entorn 
li han fet molt de mal, i això no ho obli-
da, però la seva personalitat decidida, 
comprensiva i generosa ha pogut més 
que el rencor. Fins i tot ha tornat a que-
dar amb els antics companys d’escola, 
a qui veu de tant en tant: “Per a mi ha 
estat molt important reconciliar-me 
amb el passat”.

“SÓC una DONA, I EM DIC 
MARÍA JESÚS”

Aquesta entrevista és el testimoni d’una persona nascuda 
intersexual que amb valentia i decisió va fer front a tres 

dècades d’hostilitat i se’n va sortir.

Per ABEL LACRUZ

“La primera vegada que 
vaig veure una persona 
transsexual va ser la 
Carla Antonelli, a finals 
dels anys 70.”

“Per a mi ha estat molt 
important reconciliar-me 
amb el passat.”

La María Jesús després de la seva transició. Un camí de més de 30 anys.

La María Jesús Navarro quan encara era un bebè.

“El metge em va tallar 
el micropenis i només 
es va assegurar que 
tingués un orifici per ser 
penetrada. Mai em va 
preguntar si sentia plaer.”
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